



ရှမ်းလူ့ အခွင့်အရေးမဏ္ဍိုင်မှ နောက်ဆုံးရ အခြေအနေသတင်း

မတ်လ ၄ ရက်၊ ၂၀၁၅ ခုနှစ်

**ကိုးကန့်ဒေသပဋိပက္ခတွင် မြန်မာစစ်တပ်က ဒေသခံများအား ပစ်ခတ်ခြင်း၊
သတ်ဖြတ်ခြင်း နှင့် နှိပ်စက်ခြင်းများ ဖြစ်ပွား**

ရှမ်းလူ့ အခွင့်အရေးမဏ္ဍိုင်၏ တွေ့ဆုံမေးမြန်းချက်များမှ စုဆောင်းရရှိသည့် အချက်အလက်များအရ ကိုးကန့်ဒေသအတွင်း ပဋိပက္ခဖြစ်ပွားနေစဉ် မြန်မာစစ်တပ်ဘက်မှ ကိုးကန့်ဒေသခံအရပ်သားများအား လက်လွတ်စပယ် ပစ်ခတ်ခဲ့ခြင်းများကြောင့် ဒေသခံများ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရ သေဆုံးမှုများရှိခဲ့ပါသည်။

ထို့အပြင် မြန်မာစစ်တပ်သည် ကိုးကန့်တပ်အားဖြိုခွင်း တိုက်ခိုက်ရန်အတွက် ဒေသခံအရပ်သားများ အား ဓါးစာခံများအဖြစ် ဖမ်းဆီးစစ်ဆေးသတ်ဖြတ်ခြင်း၊ ကိုးကန့်လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အား ထောက်ပံ့သည်ဟု သံသယရှိသူ ဒေသခံအရပ်သားပြည်သူများအား ဖမ်းဆီး နှိပ်စက်ခြင်းများ ပြုလုပ်လျက်ရှိကြောင်း သိရှိရသည်။

အောက်ပါဖြစ်ရပ်များသည် ကျွန်ုပ်တို့ ရှမ်းလူ့အခွင့်အရေးမဏ္ဍိုင်မှ မေးမြန်းကာ မှတ်တမ်းတင် စုဆောင်း ထားသည့် ဖြစ်ရပ်များဖြစ်သည်။ ။

<p>၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့ ညနေ ၄ နာရီခန့်</p>	<p>လောက်ကိုင်မြို့အတွင်း ဖြတ်သန်းမောင်းနှင်သည့် ကားတစ်စီးအား ပစ်ခတ်ခြင်းကြောင့် စီးနင်းလိုက်ပါလာသည့် အသက် ၇၆ နှစ် နှင့် ၄၇ နှစ် အရွယ် အမျိုးသမီးနှစ်ဦး ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိ။</p>
--	--

<p>၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့ ညနေ ၆ နာရီခန့်</p>	<p>အသက် ၄၈ နှစ်အရွယ်ဇနီးသည်နှင့် အသက် ၃၃ နှစ်ရှိသည့် ခင်ပွန်း (လင်မယား) က လောက်ကိုင်မြို့အတွင်း ဆိုင်ကယ်ဖြင့် ဖြတ်သန်း သွားစဉ် သေနတ်ဖြင့် ပစ်ခတ်ခံရ ၊ သေဆုံး။</p>
<p>၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့ ည</p>	<p>မြန်မာ့တပ်မတော်က ကိုးကန့်စစ်သားများအား ဖြိုခွင်းတိုက်ခိုက်ရန် ဒေသခံအရပ်သားများအား ဓါးစားခံအဖြစ်အသုံးပြု</p>
<p>၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့၊ ညနေ ၃ နာရီခန့်</p>	<p>လောက်ကိုင်မြို့ တောင်ဖက် ၆ မိုင်ခန့် အကွာရှိ ရွာတစ်ရွာမှ အသက် ၆၁ နှစ်ရှိ လယ်သမားတစ်ဦး ပစ်ခတ်ခံရ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိ ။</p>
<p>၂၀၁၅ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၉-၂၀ ရက်နေ့အထိ</p>	<p>လောက်ကိုင်မြို့အတွင်း အခြေပြုသည့် မြန်မာစစ်တပ်က ဒေသခံရွာသား ၄ ဦးအား ဖမ်းဆီးစစ်ဆေး ရိုက်နှက်နှိပ်စက် (ရွာသားတစ်ဦးမှာ ပျောက်ဆုံးလျှက်ရှိ)</p>

ထို့အပြင် မျက်မြင်ကြုံတွေ့ခဲ့ရသည့် ဒေသခံများပြောပြချက်အရ - ဒေသခံအရပ်သားများ၏ အလောင်းများကို လောက်ကိုင်ဒေသအတွင်းရှိ လမ်းများပေါ်၌ အများအပြားတွေ့ရပြီး၊ အချို့မှာ လက်နောက်ပြန်ကြိုးတုပ်လျက်ဖြင့် သေဆုံးနေသည်လည်းရှိကြောင်း သိရသည်။ ထို့ကြောင့် ခန့်မှန်းခြေအရ အရပ်သားများ သတ်ဖြတ်ခံရမှုနှုန်းမှာ ကျွန်ုပ်တို့ မှတ်တမ်းတင်စုဆောင်းရရှိသည့် အချက်အလက်များထက် လွန်စွာများပြားလျက်ရှိကြောင်း သုံးသပ်ပြောဆိုနိုင်ပါသည်။

သို့ဖြစ်ပါ၍ ဤကဲ့သို့သော အရပ်သားပြည်သူများ၊ ဒေသခံများအား ပစ်မှတ်ထား တိုက်ခိုက်ခြင်း ၊ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက် သတ်ဖြတ်ခြင်းများကို ကျွန်ုပ်တို့ ရှမ်းလူ့အခွင့်အရေးမဏ္ဍိုင်မှ အထူးရှုတ်ချပါသည်။

ထို့အပြင် ကုလသမဂ္ဂ လူ့အခွင့်အရေးအထူး ကိုယ်စားလှယ် မစ်ယန်ဟီလီ (Ms. Yang hee Lee) အားလည်း - ကိုးကန့်ဒေသအတွင်း လက်ရှိဖြစ်ပွားနေသည့် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရမှု အခြေအနေများအား အမြန်ဆုံးသွားရောက်စုံစမ်းစစ်ဆေးပေးရန် နှင့် ယင်းဒေသအတွင်း ဖြစ်ပွားလျက်ရှိသည့် ဖြစ်စဉ်များအားလုံးအတွက် အရေးယူဆောင်ရွက်မှု ပြုလုပ်ပေးရန် မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရအား ဖိအားပေး တိုက်တွန်းဖို့ - ရှမ်းလူ့အခွင့်အရေးမဏ္ဍိုင်မှ တောင်းဆိုလိုပါသည်။

၂၀၁၅ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလအတွင်း ရှမ်းလူ့အခွင့်အရေးမဏ္ဍိုင်မှ တွေ့ဆုံမေးမြန်းထားသည့် အပေါ်အခြေပြုလျက် ဖြစ်ရပ်ဖြစ်စဉ် အသေးစိတ်မှာ အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်ပါသည်။

မှတ်ချက်။ ။ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရမှုကြောင့် သေဆုံးသွားသူများ၏ အမည်များမှ လွဲ၍ သက်ရှိနေသေးသော လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရသူ အရပ်သားပြည်သူများအား ၎င်းတို့၏ လုံခြုံရေးအတွက် အမည်အရင်းများကို ထိန်ချန်ထားမည်ဖြစ်သည်။

၁။ ၂၀၁၅ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် လောက်ကိုင်မြို့အတွင်းဖြတ်သန်းသွားသည့် ကားပေါ်တွင် စီးနင်းလိုက်ပါလာသည့် ကိုးကန့်အမျိုးသမီးနှစ်ဦး ပစ်ခတ်ခံရသဖြင့် ဒဏ်ရာရ ။

လောက်ကိုင်မြို့အတွင်းနေထိုင်သည့် "နိုင်နိုင်" (အသက် ၇၆ နှစ်) အဖွားအိုမှာ ဒေသအတွင်း တိုက်ပွဲစတင်ဖြစ်ပွားသည့် ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၀ ရက်နေ့မှစပြီး သူမ၏ မိသားစုနှင့်အတူ တရုတ်နယ်စပ်သို့ တိမ်းရှောင်သွားခဲ့သည်။ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် လောက်ကိုင်နေအိမ်၌ သူမ မွေးမြူထားသည့် ၀က် ၆ ကောင်အား အစာကျွေးသူမရှိသဖြင့် ၀က်ခြံမှ ထုတ်ထားရန် နေအိမ်သို့ တစ်ယောက်တည်းပြန်သွားခဲ့သည်။ မိသားစုဝင်များကလည်း အဖွားသည်အသက်အရွယ်အိုမင်းသူ အမျိုးသမီးတစ်ဦး ဖြစ်နေခြင်းကြောင့် သူမအား မည်သူမျှ အန္တရာယ်ပြုမည်မဟုတ်ဟု ယုံကြည်သဖြင့် သူမအား တစ်ယောက်ထဲ အိမ်ပြန်ခွင့်ပြုခဲ့သည်။

အဆိုပါအဖွားသည် နေအိမ်သို့ ရောက်ရှိသွားချိန် မြန်မာစစ်တပ်မှ စစ်တန်းယာဉ်တစ်ခုမှာ သူမ၏အိမ်အနီးတွင်ရပ်နားကာ ၎င်းစစ်တပ်သားများမှ ထိုအနီးရှိ အိမ်ဆိုင်တစ်ခုအား တံခါးဖျက်၊ ဆိုင်အတွင်းရှိ စားစရာ သောက်စရာများအား ယူဆောင် နေကြသည်။ ယင်းမြန်မာတပ်သားများက အဖွားအိုအား တွေ့သော်လည်း ဘာမျှမပြောခဲ့ပေ။ သို့သော် ထိုအနီးရှိ အခြားအိမ်တစ်အိမ်မှ ဒေသခံတစ်ဦးအား "အဖွားကို အိမ်ကနေထွက်သွားခိုင်းပါ။ သူ့သားသမီးတွေမျိုးတွေဆီမှာသွားနေဖို့ပြောပေးပါ" - ဟု ခိုင်းစေခဲ့သည်။

ထို့ကြောင့် နိုင်နိုင်နှင့်အတူ အခြားအမျိုးသမီးနှစ်ဦးကို နယ်စပ်သို့ ပို့ဆောင်ပေးရန် အတွက် ကားတစ်စီးအားခေါ်ယူခဲ့သည်။ ကားမှာ ဆီဒန် (Sedan) ကားအမျိုးအစားဖြစ်ပြီး ကားတံခါးများမှာ လည်း ဝါကျင်ကျင်ဖြစ်နေပြီဖြစ်သည်။

ယင်းသို့တရုတ်ပြည်နယ်စပ်ဖက်သို့ မောင်းနှင်လာရာ ညနေ ၄ နာရီခန့်အချိန်တွင် မြို့နှင့် (Dochan casino area) ခိုချိန်ကာစီနိုဒေသ ကြားရှိသည့် လမ်းမပေါ်သို့ ရောက်ရှိစဉ် မော်တာစက်သေနတ်များဖြင့် ရုတ်တရက် ပစ်ခတ်ခြင်း ခံခဲ့ရသည်။ သေနတ်ကျည်ဆန်အချို့ ကားညာဖက်ခြမ်း

တလျှောက် ထိမှန်ခဲ့ပြီး၊ ကားရှေ့ခန်းတွင်ထိုင်နေသည့်အဖွားအို၏ ဘယ်ခြေထောက် ကျည်ဆန် ထိမှန်ခဲ့သည်။ အသက် ၄၇ နှစ်ရှိ အခြားအမျိုးသမီးတစ်ဦးလည်း ခြေထောက်တွင် သေနတ်ကျည် ဆန် ထိမှန်ခဲ့သည်။ သေနတ်ကျည်ဆန်မှာ သူမ၏ဘယ်ခြေသလုံးသားအား အားဖောက်ထွင်းကာ ညာခြေသလုံးပါ ထိမှန်ခဲ့သည်။ ယင်းသို့ပစ်ခတ်ခံရသဖြင့် ကားဘီးပေါက်ကာ ကားမှာလည်း ရပ်တန့် သွားခဲ့သည်။ ယင်းနောက် မြန်မာစစ်သား ၄-၅ ယောက် စက်သေနတ်များ ထမ်းလျက်လမ်းမကြီး၏ တောင်ဖက်ရှိ အဆောက်အအုံတစ်ခုအတွင်းမှ ထွက် လာခဲ့ကြသည်။

၎င်းတို့သည် ကားအနီးသို့ရောက်သော် စစ်သားတစ်ဦးမှာ တရုတ်စကားဖြင့် “ခင်ဗျားတို့ ဘာဖြစ်လို့ ဒီဖက်ကို ဖြတ်လာတာလဲ ” ဟု ကားအတွင်းမှလူများအား မေးသည်။

အဖွားနိုင်နိုင်ကလည်း “ရှင်တို့ပြောတဲ့အတိုင်း ကျွန်မတို့ တရုတ်ပြည်ဖက်ကိုသွားမလို့ လေ။ ဘာဖြစ်လို့ ကျွန်မတို့ကိုပစ်ရတာလဲ ” ဟု ပြန်ပြောသည်။

ထို့နောက် ယင်းတပ်သားများမှ အမျိုးသမီးများအား ဆေးကုသမှုခံယူရန် ပြောကြားခဲ့သော်လည်း တစ်စုံတစ်ရာ အကူညီပေးခြင်းမရှိခဲ့ပေ။ ယင်းနောက် အမျိုးသမီးများမှ အခြားကားတစ်စီးအား ခေါ်ဆောင်ခဲ့ပြီး ၎င်းတို့အား Donchan ဒိုချန် ပို့ဆောင်စေခဲ့သည်။ သို့သော် ဆေးကုသပေးမည့်သူ တစ်ဦးတစ်ယောက်မျှမရှိသည့်အတွက် အဖွားတို့၏ခြေထောက်ဒဏ်ရာများမှာ တစ်ညလုံး သွေးများယိုစီးလျက်ရှိသည်။

နောက်တစ်နေ့မနက်သို့ ရောက်မှသာ ၎င်းတို့အမျိုးသမီးအုပ်စုမှာ ၁၂၅ နယ်စပ် ဖြတ်ကျော်ရေးဂိတ်သို့ သွားရန်ကားတစ်စီးဖြင့်ထွက်ခွာခဲ့သည်။ ယင်းသို့ထွက်ခွာလာရာ ကျင်းရှန်ချန်း (Jin Xiang Cheng) သို့ရောက်သော် ကားလမ်းမဘေး (အသက် ၁၇-၁၈ ကြား) အရပ်သားဝတ်ဖြင့် အမျိုးသားလူသေ အလောင်း ၄ လောင်း တွေ့ခဲ့ရသည်ဟု သိရသည်။ နယ်စပ်သို့ ရောက်မှသာ ၎င်းအမျိုးသမီးများအား နားဆန် (တရုတ်ပြည်ဘက်ခြမ်း) ရှိ ဆေးရုံတစ်ခုသို့ ပို့ဆောင်ခဲ့သည်။



Photos from social media

၂။ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် လောက်ကိုင်အတွင်း လင်မယားနှစ်ဦးမှာ ဆိုင်ကယ်စီးနင်းဖြတ် သန်းစဉ် ပစ်ခတ်ခံရသဖြင့် သေဆုံး၊ ထိုနေ့တွင်ပင် အရပ်သားဒေသခံများအား ဓါးစားခံအဖြစ် ဖမ်းဆီး

အသက် ၄၈ နှစ်ရှိသည့် ကိုးကန့်အမျိုးသမီး ချမ်းရှင်းကျီနှင့် အသက် ၃၃ နှစ်ရှိ သူမ၏ တရုတ်အမျိုး သား ယန်အားတို့မှာ လောက်ကိုင်မြို့အတွင်း ဈေးအနီးရှိ (Manka) မန်ကား တွင်နေထိုင်သည်။ ၎င်းတို့သည် ဝက်မွေးကာ ဈေးဆိုင်ဖွင့်ထားသည်ဟုသိရသည်။ ၎င်းတို့ လင်မယားတွင် သားသမီး နှစ်ယောက်ရှိပြီး၊ ဇနီးဖြစ်သူမှာ ပထမအိမ်ထောင်နှင့် သားသမီး ၄ ယောက် ရရှိသည်ဟုသိရသည်။

ယင်းတို့မိသားစုမှာ မြို့တွင်း တိုက်ပွဲများကြောင့် ပြီးခဲ့သည့်ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၀ ရက်နေ့က တရုတ်ပြည် ဖက် တိမ်းရှောင်သွားခဲ့ကြသည်။ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် ၎င်းတို့ မွေးထားသည့် ဝက်များအား အစာကျွေးရန် နေအိမ်သို့ ဆိုင်ကယ်ဖြင့်ပြန်လာခဲ့ကြသည်။ ၎င်းတို့ သည် မြို့တွင်းရှိ မြန်မာစစ်တပ် ၏ စစ်ဆေးရေးဂိတ်တစ်ခုကို ဖြတ်သန်းလာစဉ် ယင်းစစ်ဆေးရေးဂိတ်မှ စစ်သားများမှာ ၎င်းတို့အား တစ်စုံတစ်ရာမေးမြန်းခြင်းမရှိဘဲ ပြုံးပြရုံသာပြီးပြခဲ့သဖြင့် ပြဿနာတစ်စုံတစ်ရာမရှိနိုင်ကြောင်း ထင်မှတ် ခဲ့သည်။ ဝက်များကိုအစာကျွေးပြီးနောက် ညနေပိုင်းမှသာ ၎င်းတို့နှစ်ဦး တရုတ်ပြည်နယ်စပ် ခိုလှုံသည့်နေရာသို့ ပြန်လာခဲ့သည်။

ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့ရောက်သော် ဝက်များအား အစာကျွေးရန် အဆိုပါလင်မယားမှာ လောက်ကိုင်မြို့သို့ ထပ်မံပြန်သွားခဲ့သည်။ သို့သော် ညနေပိုင်းအထိ ၎င်းတို့ တရုတ်ပြည်နယ်စပ် ခိုလှုံရာနေရာသို့ ပြန်ရောက်လာခြင်းမရှိသဖြင့် ကျန်ရစ်သူမိသားစုမှာ စိုးရိမ်ပူပန်ခဲ့ကြသည်။ ၎င်းတို့၏ လက်ကိုင်ဖုန်းများကို ခေါ်ဆိုသော်လည်း ပြန်လည်ဖြေကြားခြင်းမရှိခဲ့ပေ။

ဖေဖော်ဝါရီ ၁၄ ရက်မှာသာ လူမှုကွန်ယက်ပေါ်တွင် မြို့လယ်နှင့် လမ်းဘေးတလျှောက် သေဆုံးနေသူ များ၏ ဓါတ်ပုံများအနက် ၎င်းတို့နှစ်ဦး၏ ပုံများကို မိသားစုဝင်များက တွေ့ကြရသည်။

ထိုနေ့တွင်ပင် ၎င်းတို့၏ဆွေမျိုးတစ်ဦး၊ အခြားဒေသခံ ၃ ဦးတို့နှင့်အတူ သေဆုံးသူလင်မယား၏ အလောင်းများအားသွားရောက် ယူဆောင်ကာ နယ်စပ်တွင် သင်္ဂြိုဟ်ပေးခဲ့သည်။ ယင်းသို့အလောင်း များအား ယူဆောင်သည့်လမ်းတလျှောက်တွင် လူသေအလောင်း ၁၀ လောင်းခန့်ကို လက်ပြန်ကြိုး တုပ်လျှပ်ဖြင့် တွေ့ခဲ့ရသည်ဟုသိရသည်။

အဆိုပါလင်မယားတွင်လည်း သေနတ်ကျည်ဆန်များ တွေ့ရှိရ သည်ဟုသိရသည်။ မိန်းမဖြစ်သူ၏ ပေါင်၊ လက်မောင်းနှင့် သူမ၏ နောက်ကျောပေါ်တွင် ကျည်ဆန်အပေါက်များ၊ ယောက်ျားဖြစ်သူမှာ ဦးခေါင်းနှင့် ကိုယ်ဘေးဖက်ပိုင်းတို့တွင် သေနတ်ကျည်ဆန်များ ထိမှန်ထားသည်ကိုတွေ့ရသည်။ ခန့်မှန်းချက်အရ ၎င်းတို့နှစ်ဦးမှာ တရုတ်ပြည်နယ်စပ်ဖက်သို့ ဆိုင်ကယ်ဖြင့်အပြန်လမ်းတွင် ပစ်ခတ်ခံ ခဲ့ကြရသည်။ ၎င်းတို့နှစ်ဦး အိမ်မှသယ်ဆောင်လာသည့် အသုံးအဆောင် ပစ္စည်းများ နှင့် ကလေးများကြည့်ရန် ဝီဒီယို CDs ခွေများမှာ ၎င်းတို့နှစ်ဦးလဲကျသေဆုံးနေသည့် လမ်းဘေးတွင်ပြန် ကျဲလျက် ရှိသည်။

တရုတ်ပြည်နယ်စပ်ဖက်ခြမ်းသို့တိမ်းရှောင်လာသည့် ဆွေမျိုးဖြစ်သူ အခြားဒေသခံတစ်ဦး၏ ပြောပြ ချက်အရ ၁၃ ရက်နေ့ညနေ ၅:၃၀ ခန့်အချိန်တွင် သေဆုံးသူ လင်မယားနှစ်ဦးမှ လောက်ကိုင်အတွင်း လမ်းကြားတစ်နေရာတွင် ၎င်းအား ဆိုင်ကယ်ဖြင့် ဖြတ်မောင်း သွားသည်ကိုတွေ့ရသည်ဟုဆိုသည်။ ယင်းသို့ဖြတ်မောင်းသွားပြီးမကြာခင် သေနတ် ပစ်ခတ်သံများကြားရသဖြင့် မိမိမှာ မြေတွင် ဝပ်ကာ အကာအကွယ်ယူခဲ့သည်။ အတန်ကြာသော် ဝပ်နေရာမှထလာရာ မြန်မာစစ်တပ်ဖက်မှ စစ်သား တစ်ဦးနှင့်တိုးကာ ယင်းစစ်သားမှ ၎င်းအား ဖမ်းဆီးခဲ့သည်။ ၎င်းအားဖမ်းဆီးခဲ့သည့် မြန်မာစစ်တပ် တပ်ဖွဲ့မှာ စစ်သား ၂၀ ခန့်ရှိသည်။

၎င်းမှပြောပြချက်အရ ဖမ်းဆီးခံရသူများမှာ အခြားသော ကိုးကန့်ရွာသားများနှင့်အတူ ထရပ်ကားဖြင့် မြို့အပြင်ဖက်ရှိ (Jiufang) သို့ ခေါ်ဆောင်သွားခဲ့ သည်ဟုဆိုသည်။

အဖမ်းခံရသူများအား တစ်နေရာတွင် စုနေစေပြီး မြန်မာစစ်သားများသည် ထိုအနီး တွင်ပုန်းအောင်း နေခဲ့သည်ဟုဆိုပါသည်။ အဆိုပါဒေသခံများအား ကူညီရန် MNDA ကိုးကန့်စစ်တပ်က ရောက်လာ ပါက ခြံနိုတိုက်ခိုက်ရန်အတွက်ဖြစ်သည်ဟုသိရသည်။ သို့သော် ကိုးကန့်စစ်တပ်က ရောက်မလာခဲ့ပေ။ ဒေသခံများအား ဓါးစားခံအဖြစ် တစ်နေရာမှ တစ်နေရာသို့ ပြောင်းရွှေ့ကာ MNDA တပ်အားများခေါ် ခဲ့သော်လည်း မထူးခြားခဲ့ပေ။ ထို့ကြောင့် ၎င်းတို့အား လောက်ကိုင်အတွင်းရှိ ဒေသဆိုင်ရာ စစ်ဆင် မှုကွပ်ကဲရေးစခန်းသို့ ပို့ဆောင်ခဲ့ပြီး တစ်ညတာ အစာငတ် ဖမ်းချုပ်ထားခဲ့သည်။ နောက်နေ့မနက်မှ သာ ဓါးစားခံ ရွာသားများအား ပြန်လွှတ်ပေးခဲ့သည်ဟုသိရသည်။



Photo from social media

၃။ ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် လောက်ကိုင်မြို့တောင်ဖက် ၆ မိုင်အကွာရှိ ရွာတစ်ရွာတွင် အသက် ၆၁ နှစ်အရွယ် လယ်သမားတစ်ဦး ပစ်ခတ်ခံရ ။

အသက် ၆၁ အရွယ် အဘိုး "ရဲ့ရဲ့" မှာ လောက်ကိုင်မြို့တောင်ဖက် ၆ မိုင်အကွာရှိ နန်ဖူးတန် ရွာမှ ရွာသားတစ်ဦးဖြစ်သည်။ ၎င်းတွင် သားသမီး ၃ ယောက်ရှိပြီး မြေးတစ်ယောက်ရှိသည်။ ၎င်းတို့ မိသားစုသည် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားသည့်အချိန်မှစပြီး တရုတ်ပြည် နယ်စပ်ဖက်သို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင် ကာ နယ်စပ်ဂိတ် ၁၃၇ အနီး နားဆန် ဒုက္ခသည်စခန်း တစ်ခုတွင် ခိုလှုံနေကြရသည်။

ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ရဲ့ရဲ့သည် လယ် ပြန်ကြည့်ရန် မိမိရွာသို့ပြန်လာခဲ့သည်။ ညနေ ၃ နာရီခန့်တွင် မြန်မာစစ်တပ်တစ်ဖွဲ့ ရုတ်တရက်ရွာအတွင်းရောက်ရှိပြီး သေနတ်များဖြင့်ပစ်ခတ်ခဲ့ကြ သည်။ အဘိုးရဲ့ရဲ့နှင့် အခြားသောအိမ်နီးချင်း ရွာသားတစ်ဦးမှာ အကာအကွယ်ယူရန် အနီးရှိကြံခင်း တွင်းသို့ ပြေးဝင် ခိုလှုံခဲ့ကြသည်။ တခြားသူများမှာ ကြံခင်းသို့ ဘေးကင်းစွာရောက်သွားကြသော် လည်း အဘိုးရဲ့ရဲ့မှာမူ ကြံခင်းအနီးရောက်သော် မိမိနှင့် ၃၀ မီတာခန့်အကွာတွင် မြန်မာစစ်သား တစ်ဦးနှင့် ပက်ပင်းတိုးမိခဲ့သည်။

ယင်းမြန်မာစစ်သားမှာ ရဲ့ရဲ့အား အရပ်ဝတ်ဖြင့် တွေ့ပါသော်လည်း ရဲ့ရဲ့အား ဘယ်ပေါင်တွင်ထိုးချိန် ပစ်ခတ်ခဲ့သည်။ ရဲ့ရဲ့မှာ ပေါင်တွင် သေနတ်ဒဏ်ရာဖြင့် ကြံခင်းအတွင်းသို့ အတင်းတိုးဝင်သွားခဲ့ သည်။ ထိုသို့ကြိုးစားပြီးထွက်ပြေးရာ ကျင်းငယ်တခုအတွင်း လဲကျသွားသဖြင့် ကျင်းတွင် ဝပ်ကာပုန်း အောင်းခဲ့သည်။ ယင်းစစ်သားမှာ သေနတ်ဖြင့် အကြိမ်ပေါင်းများစွာ လိုက်လံပစ်ခတ်ခဲ့သော်လည်း ကံကောင်းထောက်မစွာဖြင့် ထပ်မံထိမှန်ခြင်းမရှိခဲ့ပေ။

ပုန်းအောင်းနေသူများမှာ ၂၅ မိနစ်ခန့် ယင်းကြံခင်းအတွင်းဝပ်နေခဲ့ပြီး စစ်သားများထွက်ခွာသွား လောက်သည့်အချိန်မှ အကူအညီလှမ်းအော်ရာ အိမ်နီးချင်းရွာသားများ ရောက်ရှိကယ်တင်နိုင်ခဲ့သည်။ ထို့နောက် ရဲ့ရဲ့အား တရုတ်ပြည်ဖက်ခြမ်းရှိ ဆေးရုံသို့ ပို့ဆောင်ပေးခဲ့သည်။ ကံကောင်းသဖြင့် ၎င်း၏ဒဏ်ရာမှာ သွေးထွက်လွန်ခဲ့သော်လည်း အသက်အန္တရာယ်အထိမဖြစ်ခဲ့ပေ။

၄။ လောက်ကိုင်မြို့ ဒေသစစ်ဆင်မှုကွပ်ကဲရေးဌာနချုပ် (ဒကစ) အတွင်း ကိုးကန့် ဒေသခံ အမျိုးသား ၄ ဦး ရိုက်နှက်နှိပ်စက်ခြင်းခံရ

ဖေဖော်ဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့မနက် ၁၀ နာရီခန့်က မြန်မာစစ်တပ်၏ ဒကစစစ်သား ၁၀ ဦးခန့် လက် နက်အပြည့်အစုံဖြင့် လောက်ကိုင်မြို့နှင့် ၁ မိုင်ခန့်အကွာရှိ ဘောက်ဘောက်ရွာသို့ရောက်ရှိလာပြီး ရွာသားများအား အိမ်အပြင်သို့ ထွက်နေခိုင်းကာ အိမ်အတွင်းဝင်ရောက်ရှာဖွေခဲ့သည်ဟုဆိုသည်။ ရွာသား ၄ ဦး၏နေအိမ်မှ လက်ကိုင်ဖုန်းများနှင့် တရုတ်ငွေယွမ် ၆၀၀ ခန့်ကို ယူဆောင်ခဲ့ကြသည်။

ယင်းနောက် မြန်မာစစ်သားများသည် ၎င်းအိမ်ရှင် ရွာသားလေးဦးအား လက်ပြန်ကြိုးချည် မျက်စိများ ကိုလည်းအဝတ်စဖြင့်ပိတ်ကာ မီးရှို့ထားသည့် ကြံခင်းမှဖြတ်သန်းပြီး မြန်မာစစ်တပ်စခန်းရှိရာသို့ ခေါ်ဆောင်သွားခဲ့သည်။ ခေါ်ဆောင်ခဲ့သည့်လမ်းတလျှောက်တွင်လည်း ရွာသားများအား စစ်သား များက ကန်ကျောက်ရိုက်နှက်ခြင်း သေနတ်ဒင်ဖြင့် ထုနှက်ခြင်း ပြုလုပ်ခဲ့သည်ဟုသိရသည်။

စစ်တပ်စခန်းသို့ ရောက်သော် ရွာသား ၄ ဦးမှာ တစ်ဦးချင်းစီ စစ်ဆေးမေးမြန်းမှု ခံခဲ့ရသည်။ ၎င်းရွာ သားတို့မှာ ဗမာစကားမပြောတတ်ပေ။ သို့သော် မြန်မာစစ်သားများထဲမှ တစ်ဦးမှာ တရုတ်စကား အနည်းငယ် ပြောတတ်သည်ဟုသိရသည်။ ထိုသို့စစ်ဆေးမေးမြန်းရာတွင် ရွာသားများအား **သေနတ်များ မည်သည့်နေရာတွင်ပုတ်ထားလဲ** - ဟု မေးသည်။ ရွာသားများမှ ၎င်းတို့ထံတွင် သေနတ်မရှိကြောင်းပြောသော်လည်း ဆက်လက် ရိုက်နှက် စစ်ဆေးခြင်းကိုခံကြရသည်။

ရွာသားများမှာ သေနတ်ဒင်ဖြင့်ထုခြင်း၊ ပလက်စတစ်ပိုက်ချောင်းများဖြင့်ရိုက်နှက်ခြင်းတို့ကို ခံကြရသည်။ အဆိုးဝါးဆုံးမှာ ရွာသားတစ်ဦး- နားထင်နှင့် ခြေဖဝါးတို့တွင် မီးခြစ်မီးဖြင့် မီးမြှိုက်ခြင်း ခံခဲ့ရသည်ဟု သိရသည်။

ရွာသားများမှာ ယင်းတပ်စခန်းတွင် တည ဖမ်းဆီးထိန်းသိမ်းထားခြင်း ခံရသည်။ နောက်တစ်နေ့တွင် လည်း ရိုက်နှက်စစ်ဆေးခြင်းကိုထပ်မံခံရပြီး၊ သစ်ချောင်းများဖြင့်လည်း ထိုးနှက်ခြင်း ခံရပြီးမှသာ ရွာသားများ ပြန်လည်လွတ်မြောက်လာခဲ့သည်။

ပြန်မလွတ်ပေးမှီ မြန်မာစစ်သားက ရွာသားများအား ဓါတ်ပုံရိုက်ထားပြီးနေအိမ်သို့မပြန်ရန်နှင့် ပြန်သွား ပါက သတ်ပစ်မည်ဖြစ်ကြောင်း ခြိမ်းခြောက်ပြောခဲ့ဆိုသည်ဟု သိရသည်။ သို့သော် ၎င်းရွာသားများ ၄ ဦးထဲမှ ၃ ဦးကိုသာ လွတ်ပေးခဲ့သည်ဟုသိရသည်။ ကျန် ၁ ဦးမှာ အဆိုပါစစ်ဆေးသည့် စခန်းတွင် ကျန်ရစ်ခဲ့ပြီး ယနေ့တိုင် ရွာသားအားမတွေ့ရ ဟုဆိုသည်။

လွတ်မြောက်လာသည့် ရွာသား ၃ ဦးမှာ ကားတစ်စီးဖြင့် တရုတ်ပြည်နယ်စပ်ဖက်သို့ ချက်ခြင်းထွက် သွားခဲ့သည်။ ထို့နောက် ၎င်းတို့ရိုက်နှက်ခံရဒဏ်ရာများအား ကုသရန် ဆေးရုံသို့ သွားရောက် ဆေး စစ်ရာတစ်ဦးမှာ အတွင်းဒဏ်ရာ အပြင်းအထန် ခံစားနေရသည်ဟု သိရပါသည်။



Photo from social media

အချက်အလက်များ ထပ်မံသိရှိလိုပါက ဆက်သွယ်ရန် ။ ။

Email: shanhumanrights@gmail.com , shrf@shanhumanrights.org

Website: www.shanhumanrights.org

Mobile Phone: +66(0)93- 297-7754